淡江大學98學年度第2學期課程教學計畫表
	程名稱
	（中）愉悅與痛苦理論研究
	授課教師
	包德樂

Dean Brink



	
	（英）INVESTIGATING PLEASURE AND SUFFERING
	
	

	開課系級
	（中）英文一碩士班Ａ　
	開課資料
	□必修
▊選修
	▊0（單學期）
□1（上學期）   □2（下學期） □3（第3學期）
	3

學分
	先修科目
	（中）無

	
	（英）TFLXM1A
	
	
	
	
	
	（英）NONE

	學系教育目標
	學生基本能力

	碩士班在培養學術研究之基本能力及教學、翻譯及文化研究專長。
Master classes in the training of basic competencies of academic research and teaching, translation and cultural research expertise.


	A奠定學術專業領域的基礎。
B培養發掘、分析、與解決問題之能力。
C培養專業倫理。
A Lay the foundation for the academic areas of expertise.

B Train to explore, analyze, and solve problems.

C Cultivation of professional ethics.

	 課程簡介（限50~100字）
	（中）課程簡介
當散文、小說與詩歌深化我們對於愉悅與痛苦、慾望與創傷等情感之際，本課程即探討文本中所闡述的情感以及內存於個人、團體中所含括之議題，如暴力、寬容、愛與痛苦等的關係。其中，我們亦討論將哲學和文學之間界線變得曖昧不清的重要散文作品。討論的問題將包含：痛苦的本質為何？我們要如何理解和闡釋痛苦?痛苦跟快樂的形成是否來自於一種個人觀感？宗教信仰？政治態度？亦或僅是符號學上的衍生意義？何為「究亟享樂」 (jouissance)？它如何賦予個人與他者意義？何為愛？何為「狂喜」（ecstasy）？我們該如何闡述因資本主義以及全球化所產生的內在與外在移植性暴力（例如某種以霸權、獨裁以及極其痛苦的形式出現）？

	
	（英）Course Description

This course explores essays, fiction and poetry deepening our understanding of pleasure and suffering, desire and trauma, and related issues such as violence, tolerance, love, pain, and memory in individuals and groups. The readings include many critical prose works that blur the line between philosophy and literature. Questions addressed include: What is the nature of pain and how do we communicate it? Can pleasure and suffering be understood as personal, religious, political or part of a semiotic emergent becoming? What is enjoyment (jouissance) and what does it entail for the self and others? What is love? What is ecstasy? How can we attempt to articulate the inherent, naturalized violence in capitalism and globalization (as a form of hegemonic, overdetermined and suffocating suffering)?
The course is divided into specific areas of investigation:

1. Basic Philosophical Writings on Pleasure and Suffering (Wittgenstein, Nietzsche, Bataille)

2. On Suffering in Romantic Love: Pleasure, Pain and Reifications of the Sacred (Barthes and Goethe)
3. Feminine Critical Views (Irigaray)

4. Kristeva and Ettinger versus Lacan: Approaches to Jouissance and Suffering
5. Pleasure and Suffering in Sadomasochism (Deleuze)


	

	

	本課程教學目標與學生基本能力相關性
一、目標層次（選填）：1記憶theoretical、2瞭解 interpretation、3應用 practical application、4分析 analysis、5評鑑 critical thinking、6創造 creativity。
二、單項教學目標分別對應「目標層次」有多項時，僅填列最高層次項即可（例如：「目標層次」可對應2、3項時，僅取3；對應3、5、6項時僅取6）。惟各項課程教學目標對應該系「學生基本能力」時，則可填列多項「學生基本能力」（例如：A、AD、BEF）。

	中文
	英文
	相關性

	
	
	目標層次
	學生基本能力

	1，本課程將介紹重要的具哲學、批判性、文學方面之作品，幫助研究生有系統地理解文本（或其他媒介）中，「情感經驗傳達」之困難度，如愉悅與痛苦。
	1. To introduce important philosophical, critical and literary writings that enable graduate students to articulate problems of communicating experience, such as pleasure and suffering, in the texts (or other media) they study. 
	1,2,4,5
	ABC

	2，為了深入拓展學生理解文學作品在社會脈絡、生態論述之下所產生的各種情緒反應之間的關係，本課程將引介維根斯坦、尼采、巴塔耶、伊麗格瑞以及克莉絲蒂娃的思想。


	2. To introduce the thought of Wittgenstein, Nietzsche, Bataille, Irigaray and Kristeva so as to broaden and deepen student understanding of the relationship of literature and social contexts and ecologies which produce emotional responses.
	1,2,4,5
	ABC

	3，提供學生一個學術討論場域，依循課程讀本中所提示的思考面向，進行學術性與理論性思考。
	3. To provide a forum for students to develop their scholarship using course-related issues.
	1,2,3,4,5
	ABC

	4，針對文學作品，展開批判式思考脈絡。
	4. To develop a critical context for reading literature in general. 


	1,2,3,4,5
	ABC

	課程目標之教學策略與評量方法

	課程目標

Course Objectives 
	教學策略（課堂講授、分組討論、參觀實習、其他）

Teaching strategies (classroom lecture, group discussions, visits to internships, other)
	評量方法（出席率、報告、討論、小考、期中考、期末考、其他）

Assessment method (attendance, report, discussion, quiz, midterm, final exams, and others)

	1. To introduce important philosophical, critical and literary writings that enable graduate students to articulate problems of communicating experience, such as pleasure and suffering, in the texts (or other media) they study. 
	Seminar format supplemented by lecture
	Attendance, discussion, seminar paper.

	2. To introduce the thought of Wittgenstein, Nietzsche, Bataille, Irigaray and Kristeva so as to broaden and deepen student understanding of the relationship of literature and social contexts and ecologies which produce emotional responses.
	Seminar format supplemented by lecture
	Attendance, discussion, seminar paper.

	3. To provide a forum for students to develop their scholarship using course-related issues.
	Seminar format supplemented by lecture
	Attendance, discussion, seminar paper.

	4. To develop a critical context for reading literature in general. 


	Seminar format supplemented by lecture
	Attendance, discussion, seminar paper.

	授 課 進 度 表

	週次
	內容（Subject/Topics）
	備註

	1
	Introduction: Investigating Pleasure and Suffering

Brief excerpts from Immanuel Kant’s Critique of Judgment on pleasure and pain and knowledge, and Sigmund Freud’s Beyond the Pleasure Principle.(Handout)

	

	2
	Susan Sontag, from Regarding the Pain of Others (95-113, 119-126).

View related etchings and photographs.

	

	3
	Basic Writings on Pain and Suffering
Wittgenstein, from Philosophical Investigations (various aphoristic writings addressing the question of how we communicate pain)


	

	4
	Wittgenstein (cont.)

	

	5
	Nietzsche, from Human, All Too Human and Twilight of the Idols (excerpts on pleasure and suffering)


	

	6
	Nietzsche (cont.)

	

	7
	Georges Bataille, from On Nietzsche (xix-xxxiv, 1-48)

	

	8
	On Suffering in Romantic Love: Pleasure, Pain and Reifications of the Sacred

Goethe, from The Sorrows of Young Werther (Signet Paperback, 64-71).

Roland Barthes, A Lover's Discourse (1978), 1-33, 45-47, 52-53, 57-64, 84-100, 117-123, 128-133.

	

	9
	Barthes (cont.)

	

	10
	期中考試週
	

	11
	Feminine Critical Views

Luce Irigaray

Luce Irigaray. “Wonder: A Reading of Descartes, The Passion of the Soul” (62-70) and “Love of the Other” (113-126) in An Ethics of Sexual Difference (2004 [1984]).


	

	12
	Kristeva and Ettinger versus Lacan: Approaches to Jouissance and Suffering
Lacan, “On jouissance” and “God and Woman’s jouissance” (Seminar XX, 9-18; 61-77).


	

	13
	Julia Kristeva, from Revolution in Poetic Language, (140-164).


	

	14
	Bracha Ettinger, from The Matrixial Borderspace (2006), “Wit(h)nessing Trauma and the Matrixial Gaze” (22-55).  


	

	15
	Pleasure and Suffering in Sadomasochism

Wilhelm Stekel, “Psychology of Hatred and Cruelty,” in Sadism and Masochism (Vol. 1) (1963 [1929]), 22-44.

Georges Bataille, “Madam Edwarda” (147-159)

	

	16
	Begin Felix Deleuze, from Coldness and Cruelty, 103-134.


	

	17
	Deleuze (cont.)

Leopold von Sacher-Masoch, from Venus in Furs (143-173)
	

	18
	期末考試週
	

	教學設備
	▊電腦   ▊投影機   □其他（　　　　　　　　）

	教材課本
	Course book

	參考書籍
	

	批改作業篇數
	1 篇（本欄位僅適用於所授課程需批改作業之課程教師填寫）

	學期成績計算方式
	▊平時成績：10％ □期中考成績： ％ □期末考成績：％□作業成績：％ ▊Classroom report：20％ ▊Seminar paper (min. 10 pages)：70％

	備考
	教學計畫表上傳步驟：教務處首頁點選「教務資訊」→「教學計畫表上傳」；網址：http://ap09.emis.tku.edu.tw/。
※非法影印是違法的行為。請使用正版教科書，勿非法影印他人著作，以免觸法。


表單編號：ATRX-Q03-001-FM201-02










